Спрощення у групах приголосних
 В українській мові відбувається спрощення груп приголосних, що сприяє поліпшенню її мелодійності. Іноді при творенні або змінюванні слів виникає важкий для вимови збіг трьох приголосних, найчастіше зубних. Тоді, як правило, середній приголосний у вимові випадає. 
У групах приголосних -ждн-, -здн-, -стл-, -стн- випадають д і т, які при зміні слова з’являються: корисиний – користь, чесний – честь, поїзний – поїзд, щасливий – щастя, якісний – якість, улесливий – лестощі. Виняток становлять слова: зап’ястний, кістлявий, пестливий, хвастливий, хвастнути, хворостняк, шістнадцять, в яких літера т зберігається. 
Не відбувається спрощення у групі приголосних -стн-, в яких т зберігається, в прикметниках, утворених від іменників іншомовного походження з кінцевим -ст чи -нт: аванпост – аванпостний, баласт – баластний, компост – компостний, контраст – контрастний, форпост – форпостний; студент – студентський. 
У групах приголосних -зкн-, -скн- випадає к при утворенні дієслів із суфіксом -ну-: брязк – брязнути, блиск – блиснути, писк – писнути, плюск – плюснути, тріск – тріснути. Виняток: випуск – випускний, виск – вискнути, риск – рискнути. 
У групі приголосних -слн- випадає л: масний – масло, умисний – мисль, ремісник – ремесло.
 Позначення спрощення на письмі На письмі спрощення позначається не завжди. Групи приголосних, що спрощуються на письмі й у вимові.
1. Групи приголосних стн і стл спрощуються на сн і сл у вимові й на письмі: перстень - персня, честь — чесний; пристрасть — пристрасний, область — обласний, щастя — щасливий, користь — безкорисливий. Винятки становлять: а) слова кістлявий, пестливий, хвастливий, хвастнути, зап'ястний, шістнадцять (у слові шістнадцять, як і в шістдесят та шістсот, звук т у вимові випадає); б) прикметники, утворені від іменників іншомовного походження на cт: контрастний, баластний, форпостний, компостний.
 2. Групи приголосних скн, зкк і шчк спрощуються на сн, зн/шк у вимові й на письмі: тиск — тиснути, блиск — блиснути, брязк — брязнути, горщок — горшка, дощок — дошка. Але немає спрощення в словах випускний, пропускний, рискнути, вискнути (від виск), тоскно, скнара, скніти, брязкнути і споріднених. В утвореному від іменника писк дієслові допускається двояке написання: писнути і (рідше) пискнути. 
3. У вимові й на письмі відбувається спрощення ще в таких словах: а) тижня, тижневий — від тиждень; б) проїзний, виїзний, під'їзний — із коренем -їзд-; в) серце — при формі сердець; г) ченця — родовий відмінок від чернець; г) скатерка — від скатерть. Групи приголосних, спрощення яких відбувається лише у вимові а) у групах приголосних стц, стч; невістка — невістці [не- в'іс'ц'і], невістчин [нев'ішчин], хустка — у хустці [хус'ц'і]; б) у групах приголосних стськ, нтськ, нтств: турист — туристський [турис'кий], студент — студентський [студен'с'кий], студентство [студентство]. Такі слова пишемо за морфологічним принципом.
Вправа 1. На місці крапок, де потрібно, поставте пропущені літери. Поясніть правопис слів.
Пристрас…ний, контрас…ний, прихвос…ні, сон…це, чес…ний, мес…ник, сер…це, студен…ський, фашис…ський, влас…ний, очис…ний, дилетан…ський, доблес…ний, кож…ний, повіс…ці, пос…лати, ровес…ник, свис…нути, совісн…ий, ус…ний, хрус…нути, ціліс…ний, словес…ний, виїз…ний, шіс…десят, зліс…ний, у кіс…ці, шіс…надцять, ях…смен, капос…ний, журналіс…ський, вартіс…ний, якіс…ний. 
Вправа 2. Утворіть від поданих слів прикметники та запишіть їх. Поясніть їх написання.
 Кількість, область, честь, захист, якість, студент, кореспондент, вартість, совість, пропагандист, парламент, інтелігент, рецензент, диригент, сержант, інтурист, лейборист, сепаратист, соціаліст, колективіст, агентство, пристрасть, проїзд, радість, щастя.
Вправа 3. Випишіть слова, у яких спрощення приголосних позначається на письмі .
Аген..ство, радіс..ний, медаліс..ці, форпос..ний, шіс..десят, учас..ник, гіган..ський, совіс..ний, контекс..ний, кіс..лявий, ляс..нути, автовлас..ник, пес..ливо, напас..ник, піаніс..ці.
Ключ. З перших букв виписаних слів складіть назву літака, сконструйованого в Україні.
ТЕСТОВЕ ЗАВДАННЯ
1. Спрощення у групах приголосних на місці пропуску позначається на письмі в усіх словах рядка 
    А блис..нути, улес..ливий, очис..ний, реміс..ник
    Б проїз..ний, хрус..нути, балас..ний, віс..ник
    В доблес..ний, якіс..ний, хрес..ний, випус..ний
    Г безшелес..но, гіган..ський, виїз..ний, облас..ний
    Д корис..ний, заздріс..но, хворос..няк, тріс..нути
2. Спрощення приголосних позначається на письмі в усіх словах рядка
    А пристрас..ний, щас..ливий, шіс..надцять, об’їз..ний
    Б захис..ник, студен..ський, корис..но, облас..ний
    В водоочис..ний, свис..нути, перс..ні, корис..ливий
    Г зліс..ний, аген..ство, особистіс..ний, перехрес..ний
    Д капос..ний, контрас..ний, доблес..ний, тиж..невик
3. Спрощення в групах приголосних треба позначати на письмі в усіх словах рядка
    А балас..ний, піз..ній, міжоблас..ний
    Б гіган..ський, щас..ливий, заздріс..но
    В буревіс..ник, форпос..ний, радіс..но
    Г сер..це, щотиж..невик, шіс..надцять
    Д чес..но, корис..ливий, шелес..нути
4. Позначте рядок, у якому в усіх словах спрощення в групах приголосних позначається на письмі:
    А шелес..нути, безжаліс..но, невіс..ці, влас..ний
    Б ціліс..ний, безкорис..ливий, хворос..няк, беззахис..но
    В мес..ник, безпристрас..но, безвиїз..но, чес..ний
    Г наміс..ник, інтеліген..ський, совіс..ливий, піс..ний
5. Спрощення в групах приголосних на місці пропуску позначається на письмі в усіх словах рядка
    А корис..ний, балас..ний, проїз..ний
    Б безжаліс..ний, кіс..лявий, щас..ливий
    В блис..нути, влас..ний, щотиж..невий
    Г ненавис..ний, швидкіс..ний, форпос..ний
    Д зап'яс..ний, радіс..ний, контрас..ний
6. Спрощення в групах приголосних треба позначати на письмі в усіх словах рядка
    А сер..цевий, проїз..ний, аген..ський
    Б артис..ці, захис..ний, безчес..ний
    В пес..ливий, пристрас..ний, буревіс..ник
    Г тиж..невий, шіс..надцять, швидкіс..ний
    Д радіс..ний, перехрес..ний, заздріс..ний
7. Спрощення в групах приголосних треба позначати на письмі в усіх словах рядка
    А свис..нути, ненавис..ний, пес..ливий
    Б тиж..невий, тріс..нути, захис..ник
    В навмис..но, провіс..ник, хвас..нути
    Г радіс..ний, аген..ство, ціліс..ний
    Д балас..ний, перехрес..ний, зліс..ний
8. Спрощення приголосних на письмі треба позначати в усіх словах рядка
    А безвиїз…ний, облас…ний, зап’яс…ний
    Б заздріс…ний, волейболіс…ці, очис…ний
    В безчес…ний, щас…ливий, шіс…надцятий
    Г пристрас…ний, шіс….десят, улес…ливий
    Д цінніс…ний, особистіс…ний, тиж…невий
9. Спрощення в групах приголосних треба позначати на письмі в усіх словах рядка
    А ус..ний, благовіс..ний, тиж..невик
    Б безшелес..ний, безвиїз..ний, зап’яс..ний
    В гус..нути, кіс..лявий, провіс..ницький
    Г тріс..нути, контрас..ний, рідкіс..ний
    Д захис..ник, протес..ний, кількіс..ний
[bookmark: _GoBack]10. Спрощення в групах приголосних треба позначати на письмі в усіх словах рядка
    А доброчес..ний, якіс..ний, балас..ний
    Б безвиїз..ний, захис..ник, тиж..невий
    В ненавмис..ний, аген..ство, запіз..но
    Г радіс..ний, студен..ство, пристрас..ний
    Д блис..нути, перехрес..ний, абонен..ський

